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NAALAKKERSUISUT 

GOVERNMENT OF GREENLAND 

Medlem af Inatsisartut, Mute Bourup Egede 

Inuit Ataqatigiit 

§ 37 spørgsmål nr. 150 vedrørende etablering af en barselsfond 

Kære Mute Bourup Egede 

Jeg har den 23. april 201.9 fået en henvendelse fra fem lønmodtagerorganisationer, der 

er utilfredse med ikke at være blevet inddraget i arbejdet med udarbejdelse af udkast til 

forslag om en ny Inatsisartutlov om barsel. Lønmodtagerorganisationerne henviser til, at 

det i min besvarelse tif dig af § 37 spørgsmål rir. 150 vedrørende etablering af en 

barselsfond den 29. marts 2019 fremgår, at lønmodtagerorganisationerne skulle have 
været inddraget i udarbejdelsen af forslaget. 

Jeg har ikke i besvarersen af spørgsmålet nævnt lønmodtagerorganisationer, men det 

fremgår derimod af dit spørgsmål, at "Naalakkersuisut nar tidligere oplyst, at de. i 

samarbejde med lønmodtager- og arbejdsgiverorganisationerne har iværksat arbejdet 

med at skabe en barselsfond. [. . .]" 

. Jeg går ud fra, at du med dit spørgsmål henviste til besvarelse af § 37 spørgsmål nr. 
216 af 10. september 2018, hvori det står, at "Naalakkersuisut har drøftet eventuel 

etablering af en barselsfond med Grønlands Erhverv, og planlægger at afholde et 

lignende med S/K. Drøftelserne med GE var meget positive. Der var enighed om, at alt 

hvad, der kan gavne familierne og den tidlige indsats, bør prioriteres fra 

Naalakkersuisuts side, På den baggrund vi/de,r blive arbejdet videre med området i 

samarbejde med arbejdsmarkedets parter. " 

I dette svar blev der henvist til, at drøftelserne med SIK og GE, som oprindeligt var 

initiativtagere til forslaget, ville blive fortsat, og der har da også efterfølgende været 

afholdt et møde med disse to organisationer. 

Forud for dette havde du den 3. juli 2018 fremsat følgende § 37 spørgsmål. 

"Har Naalakkersuisut i samarbejde med lønmodtager- og arbejdsgiverorganisationer, 

planer om at etablere en barselsfond?" 

Dette blev ligeledes besvaret med, at der var planer om at holde et møde med GE og 

SIK efter sommeren. 

Jeg beklager, hvis det ikke fremgik klart og tydeligt i disse to svar, at der var tale om 

møder med de to konkrete organisationer, der oprindeligt havde henvendt sig med et 

ønske om en barselsfond. 
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Jeg vedlægger kopi af mit svar af dags dato til de lønmodtagerorganisationer, der har 

henvendt sig til mig. 

Med venlig hilsen 

UttvJk4hl~ 
Martha Abelsen 
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Til: 
Formænd for lønmodtagerorganisationerne ASG, PPK, AK, NPK og IMAK. 

· Svar vedr. skrivelse til Naalakkersuisoq Martha Abelsen om § 37 spørgsmål nr .. 
·1.50 

Kære alle. 

Jeg har den 23. april 2019 modtaget jeres henvendelse om min besvarelse af § 37-

· spørgsmål nr. 150-2019 vedrørende :etablering af en barselsfond. I henviser til, at det 
skulle fremgå af min besvarelse, at lønmodtagerorganisationerne skulle have været 
inddraget i udarbejdelsen af forslag tillnatsisartutlov om orlov i forbindelse med 

· graviditet, fødsel og barsel. 

. . ' 

Dette beror på en b~~lagelig misforståelse. jeg har i besvarelsen af ~pørgsmålet ikke 
nævnt lønmodtagerorganisationer, men det fremgår derimod af Mute Bourup Egedes 
spørgsmål, at "Naa/akkersuisut har tidligere oplyst. at de i samarbejde med 
lønmodtager" og arbejdsgiverorganisationerne har iværksat arbejdet med at skabe en 

barselsfond. [' .. l" 

Jeg går ud fra, at ovennævnte § 37 spørgsmål henviste til besvarelse af § 37 spørgsmål 

nr. 216 af 10. september 2018, hvori det står, at "Naalakkersuisut har drøftet eventuel 

etablering af en barselsfond med Grønlands Erhverv, og planlægger at afholde et 

lignende mep SIK. Drøftelserne med. GE var meget positive. per var enighed om, at;;J./t 
'hvad, der kan gavne familierne og den tidlige inds~ts, bør prioriteres fra . 

Naalakkersuisuts side. På den baggrund vil der blive arbejdet videre med områdeti 

samarbejde med arbejdsmarkedets parter." 

I dette svar blev der henvist til, at drøftelserne med SIK og GE ville blive fortsat, og der 
har da også efterfølgende været afholdt et møde med disse to organisationer. 

Baggrunden for inddragelsen af GEog SIK var, at disse, i forbindelse med 
overenskomsttornyelsen mellem SIK og GE i 2016, underskrevet protokollat om i 

fællesskab at rette henvendelse til Naalakkersuisut med ønske om etableringen af en 

barselsfond. 

Naalakkersuisut indledte derfor et samarbejde med GE og SIK om at udforme en model 

for en barselsfond, idet modellen i første omgang var tiltænkt det private arbejdsmarked 
samt offentligt ansatte, der ikke var dækket af fuld løn under orloven. 
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Jeg beklager, at den sædvanlige høringsfrist på 5 uger ligger henover påsken, men vi er 

bundet af frister for fremsendelse af forslaget tillovteknisk gennemgang. 

Mine embedsmænd stiller imidlertid gerne op til en juridisk gennemgang af forslag.om 

orlov i forbindelse med graviditet, fødsel og barsel, hvis der er ønske om dette. Vi 

foreslår at afholde mødet fredag d. 3. maj 2019 kl. 13. 

Venligst meld tilbage inden onsdag d. 1. maj kJ. 12 om I deltager, og i så fald hvor 

mange I deltager med. 

Med venlig hilsen 
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Til: Medlem af Inatsisartut, Mute Bourup Egede 
Inuit Ataqatigiit 
//Her 
 
 

Besvarelse af §37 spørgsmål nr. 150 vedrørende etablering af en barselsfond 
 
Kære Múte Borup Egede 
 
Tak for spørgsmålene vedrørende barselsfond.  
 

1. Naalakkersuisut har tidligere oplyst, at de i samarbejde med lønmodtager- 
og arbejdsgiverorganisationerne har iværksat arbejdet med at skabe en 
barselsfond, hvad er status for opgaven? 

 
Der pågår for øjeblikket et arbejde med at udarbejde et lovforslag, hvori en barselsfond 
indgår. Forslaget forventes fremsat på EM 2019. 

 
2. Har Naalakkersuisut planer om at fremsætte et Inatsisartut lovforslag om 

etablering af en barselsfond? Og i givet fald, hvornår agter man at gøre 
det? 
 

Se svar ovenfor 
 
 
 
 
 
 
 
 
Med venlig hilsen 

 
Martha Abelsen 
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